
VÃ•Å½IVNÃ‰ NA MAMINKU, NA DÃ•TÄš...
PondÄ›lÃ­, 22 Ãºnor 2010

 Jsem v dost nepÅ™íjemné situaci, ze které si nevím rady. Je mi 23 let, jsem ve druhém roÄ•níku V&Scaron;. Otec mi platil
výÅ¾ivné do ukonÄ•ení stÅ™ední skoly, tedy cca do 19 let. Pak jsem byla dva roky jako aupair v zahraniÄ•í, poté se vrátila a
nastÄ›hovala se k babiÄ•ce, která mi to také jako jediná nabídla. 

           Pak jsem otÄ›hotnÄ›la a po porodu chlapeÄ•ka (je mu dnes 14 mÄ›sícÅ¯ a jeho otec není uveden v rodném listÄ›) jsem nastoupila
zase do &scaron;koly, tentokráte na vysokou. KdyÅ¾ jsem tedy nastoupila do prvního roÄ•níku, domluvili jsme se s otcem na
tom, Å¾e mi bude platit výÅ¾ivné, coÅ¾ bylo posledního 1,5 roku. JenomÅ¾e teÄ• si moje mamka zaÅ¾ádala o zvý&scaron;ení pro
sedmiletého bráchu a mnÄ› to otec zastavil a tvrdí, Å¾e na to nemám nárok. RodiÄ•ovský pÅ™íspÄ›vek a výÅ¾ivné mi staÄ•ily tak
akorát na bydlení, jídlo a potÅ™eby malého. TeÄ•ka se bojím, Å¾e by se nám Å¾ilo o dost hÅ¯Å™.       Otec mého dítÄ›te je cizinec a
své otcovství odmítl uznat. Znám jeho poslední adresu, ale tÄ›Å¾ko Å™íct, jestli tam poÅ™ád bydlí. Kontakt nemáme
Å¾ádný.Alena     O D P O V Äš ÄŽ:  
 - výÅ¾ivné pro maminku a její dítÄ› od otce dítÄ›te:       Soud mÅ¯Å¾e rozhodnout o povinnosti zaplatit potÅ™ebné náklady i pÅ™ed
narozením dítÄ›te, je-li otcovství konkrétního muÅ¾e pravdÄ›podobné. PÅ™íspÄ›vek na výÅ¾ivu neprovdané matky je urÄ•en pÅ™ímo pro
matku dítÄ›te. VýÅ¾ivné pro narozené dítÄ› je urÄ•ováno samostatnÄ› v rámci vyÅ¾ivovací povinnosti rodiÄ•Å¯.      To, Å¾e se soudu
nepodaÅ™í najít otce dítÄ›te, který má platit výÅ¾ivné, není dÅ¯vodem k zastavení Å™ízení. Pokud se Å¾ádnou dostupnou cestou
nepodaÅ™í zjistit skuteÄ•ný pobyt otce dítÄ›te, soud mu ustanoví opatrovníka a nadále bude Å™ízení vedeno s opatrovníkem, který
bude otce v Å™ízení zastupovat. Soud pak o výÅ¾ivném rozhodne na základÄ› informací, které bude schopen získat (bude
vycházet napÅ™. z prÅ¯mÄ›rného pÅ™íjmu v ÄŒR, z toho, jaké má otec vzdÄ›lání a jakých výdÄ›lkÅ¯ lze v jeho oboru dosáhnout
apod.). Na druhou stranu vám ale rozsudek sám o sobÄ› zÅ™ejmÄ› nebude k niÄ•emu, jestliÅ¾e je otec dítÄ›te neznámého
pobytu. Pokud se ale v budoucnu objeví, bude tento rozsudek moci být podkladem pro exekuci. 

 

 

 

 

 
     V pÅ™ípadÄ›, kdy otec dítÄ›te matku opustil a neÅ¾ijí spolu ve spoleÄ•né domácnosti dává zákon Ä•. 94/1963 Sb., o rodinÄ› téÅ¾ v
§ 95 matce dítÄ›te moÅ¾nost Å¾ádat od otce dítÄ›te, za kterého není provdána, pÅ™íspÄ›vek na úhradu výÅ¾ivy po dobu dvou let,
jakoÅ¾ i na úhradu nákladÅ¯ spojených s tÄ›hotenstvím a slehnutím.

     Toto Å™ízení lze zahájit Å¾alobou u pÅ™íslu&scaron;ného obvodního soudu (místnÄ› pÅ™íslu&scaron;ným je soud dle bydli&scaron;tÄ›
otce dítÄ›te) s tím, Å¾e v návrhu je nutné pÅ™esnÄ› uvést, Ä•eho a z jakých dÅ¯vodÅ¯ se domáháte. Vá&scaron; návrh musí být
podepÅ™en dÅ¯kazy, tj. zejména rodným listem dítÄ›te a doklady o vý&scaron;i vynaloÅ¾ených nákladÅ¯. V návrhu musí být dále
uvedena pÅ™esná Ä•ástka, kterou po otci dítÄ›te poÅ¾adujete (jedná se o Å™ízení zahajované na návrh, na rozdíl od Å™ízení o
výÅ¾ivném na nezletilé dítÄ›, kde soud rozhoduje z úÅ™ední povinnosti).      UrÄ•itÄ› je lep&scaron;í uvést v návrhu Ä•ástku
spí&scaron; vy&scaron;&scaron;í, neboÅ¥, zjistí-li soud, Å¾e máte nárok na Ä•ástku niÅ¾&scaron;í, návrh co do rozdílu
zamítne a pÅ™izná vám pÅ™íspÄ›vek ve zji&scaron;tÄ›né vý&scaron;i. Kdybyste v&scaron;ak v návrhu uvedla pÅ™íspÄ›vek
spí&scaron;e niÅ¾&scaron;í a soud na základÄ› provedeného dokazování zjistil, Å¾e byste mohla poÅ¾adovat více, nebude
vám moci takovou vy&scaron;&scaron;í Ä•ástku pÅ™iznat, neboÅ¥ je vázán va&scaron;ím návrhem. 

     PÅ™íspÄ›vek na výÅ¾ivu matky musí odpovídat konkrétním potÅ™ebám matky s pÅ™ihlédnutím k jejím pÅ™íjmÅ¯m a k její celkové
majetkové situaci. Znamená to, Å¾e soud by mÄ›l vý&scaron;i pÅ™íspÄ›vku diferencovat podle období, kdy matka pobírá
penÄ›Å¾itou pomoc v mateÅ™ství a kdy pobírá rodiÄ•ovský pÅ™íspÄ›vek. Vý&scaron;e pÅ™íspÄ›vku pak samozÅ™ejmÄ› musí vycházet také
z moÅ¾ností (vý&scaron;e pÅ™íjmu otce, zda se napÅ™. bez dÅ¯leÅ¾itého dÅ¯vodu nevzdal majetkového prospÄ›chu Ä•i
výhodnÄ›j&scaron;ího zamÄ›stnání), schopností (poÄ•et vyÅ¾ivovacích povinností) a majetkových pomÄ›rÅ¯ povinného otce.      
PÅ™íspÄ›vek na výÅ¾ivu matky se poskytuje maximálnÄ› po dobu dvou let s tím, Å¾e poÄ•átek této lhÅ¯ty mÅ¯Å¾e být dán nejdÅ™íve
zaÄ•átkem tÄ›hotenství a nejpozdÄ›ji porodem. Pokud jde o náklady spojené s tÄ›hotenstvím a slehnutím, rozumí jimi zákon
zejména náklady spojené s poÅ™ízením tÄ›hotenského o&scaron;acení, lékÅ¯, jízdného do zdravotnických zaÅ™ízení, náklady
spojené s pobytem v nemocnici, lékaÅ™ským zákrokem apod. (na tomto místÄ› je tÅ™eba upozornit, Å¾e za náklady matky
nelze povaÅ¾ovat náklady spojené s obstaráním koÄ•árku, postýlky, autosedaÄ•ky a výbaviÄ•ky pro dítÄ›, neboÅ¥ v tom pÅ™ípadÄ›
se jedná o nároky dítÄ›te, které by mÄ›ly být hrazeny v rámci plnÄ›ní vyÅ¾ivovací povinnosti rodiÄ•Å¯ k dítÄ›ti).      
 A POKUD SE JEDNÁ O OTCE CIZINCE:

 Vymáhání výÅ¾ivného má na starosti okresní soud, v jehoÅ¾ obvodu má nezletilý trvalé bydli&scaron;tÄ› (§ 252 odst. 3 zák.
99/1963 ObÄ•anského soudního Å™ádu). Pokud o to poÅ¾ádá&scaron;, soud  musí pomoci se zji&scaron;tÄ›ním
bydli&scaron;tÄ› neplatiÄ•e (§ 260 odst 1 téhoÅ¾). Podle Ä•eského práva se splátky výÅ¾ivného promlÄ•ují po 10 letech, takÅ¾e
má&scaron; nárok na pomÄ›rnÄ› vysokou Ä•ástku. Soud by se poté mÄ›l obrátit na pÅ™íslu&scaron;né orgány jeho zemÄ›,
které jsou podle mezinárodního práva povinny jeho rozhodnutí provést. 
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Právo Å¾ádat tento pÅ™íspÄ›vek se promlÄ•uje tÅ™i roky od porodu.
Matka podávající pÅ™íslu&scaron;ný návrh je podle zákona o soudních poplatcích osvobozena od placení soudního poplatku.   
 - výÅ¾ivné pro zletilou studentku od jejího otce:      Pokud zletilé dítÄ› Å™ádnÄ› studuje na vysoké &scaron;kole (denní studium),
trvá závazek k placení výÅ¾ivného po dobu studia (do jeho dokonÄ•ení). Naproti tomu, kdyÅ¾ dítÄ› vstoupí do zamÄ›stnání nebo
zahájí jinou výdÄ›leÄ•nou Ä•innost, jeÅ¾ mu umoÅ¾Åˆuje samostatnou obÅ¾ivu, ale kterou pozdÄ›ji pÅ™eru&scaron;í za úÄ•elem studia,
jímÅ¾ chce nabýt kvalifikace pro jiné povolání, vyÅ¾ivovací povinnost se neobnovuje. Tím chci Å™íct, Å¾e pokud ti otec platil, platil
dobrovolnÄ›....       Ale je tu dal&scaron;í Å™e&scaron;ení: dojdi si ihned na sociálku a poÅ¾ádej o dávky státní sociální
podpory, také mÅ¯Å¾e&scaron; dostat pÅ™íspÄ›vek na bydlení, na Å¾ivobytí atd. d@niela   
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